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Snímek z největší akce měsíce listopadu
Tahoanah a Mičkinikwa křtí Hiawathovu novou knihu.

V tomto čísle najdete vše důležité, co se v oddíle Trojka Shawnee událo v měsíci 
listopadu roku 2008.



Slovo náčelníkaSlovo náčelníka
Seigo, bojovníci,

máme tady konec roku 2008, který přinesl do 
činnosti jistě plno novinek a pro mnohé z vás i nové 
zážitky. Kmen se začal více profilovat jako společenství 
a  více  prostoru  dostávají  klany  starších  bojovníků  a 
také  naši  nejmenší  Koníci  (samostatný  tábor)  a 
náčelnictvo  se  v  tomto  roce  stabilizuje  do  základní 
trojice náčelník, degandawida a RAPO.

Naším cílem bude v příštím roce založit  další 
družinu mladších kluků a holek, která rozšíří naše rody. Klany starší a všichni 
starší  18 let  se budou organizovat  v  oldskautském kmeni  Midewiwin  a  jejich 
zástupce bude zasedat ve střediskové radě, který se snad začne scházet. Tím se 
nám  podaří  udržet  naše  skautské  středisko  a  budeme  moci  pokračovat  ve 
dlouholeté činnosti skautingu v Zábřehu.

Rok  2009  dokončí  úsilí 
mnoha  členů  a  příznivců  na 
vybudování WC – nedávno se mi 
připomínali Svišť a Sýček – firma 
na sádrokartony – že dodrží  svůj 
slib  a udělají  vše zadarmo. Jsem 
rád,  že  kluci  i  po  20 letech 
nezapomínají  a  hlásí  se  takto  ke 
svému dětství  v kmeni Shawnee. 
Čeká  nás  ještě  hodně  práce,  ale 
klubovna  bude  mít,  co  už  dávno 
potřebuje.  Tady  bych  rád 
poděkoval  Waopemu  a 
Wablautanagovi  za  čas,  práci  a 
peníze,  které  do  tohoto  projektu 
vložili.

Příští rok je také rokem 90. výročí skautingu v našem městě, a proto 
jsem se rozhodl, že náš kmen nezůstane stranou. Neseme slavné číslo TŘI, které 
před námi nosili  kluci  z oddílu  Severáků, kteří  se stali  legendou pro všechny 
zábřežské  oddíly  té  doby.  V přípravě  mám asi  5 tématických  aktivit  na  naší 
klubovně pro zájemce o historii zábřežských oddílů a na závěr oslav uspořádáme 
malou výstavu v DDM.

Činnost  bude  jistě  bohatá  a  čekají  nás  takové  akce  jako  Lakrosový 
turnaj, Bitva bitev, Pow wow, Svojsíkův závod, krásné sněmy, Velké hry a jejich 
obhajoba a plno dalších jistě povedených akcí.

Věřím, že i Březová kůra pod vedením Mota bude držet svoji úroveň a 
naváže  na  krásné  ročníky,  které  vycházely  v  minulosti.  I  vy  ostatní  můžete 
pomoci svojí tvorbou, hezkým článkem.

Na závěr přeji všem hezké Vánoce a hodně štěstí  do 
dalšího roku 2009.

Náčelník kmene Slavomír Václavský - MIČKINIKWANáčelník kmene Slavomír Václavský - MIČKINIKWA
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Obrázek z listopadového 74. sněmu kmene



Slovo šéfredaktoraSlovo šéfredaktora a pár slov navíc a pár slov navíc

Po  nádherném  jubilejním  dvoustém  čísle,  s  jehož  pomocí  nám  pomohli 
profesionální  grafici,  je  tady  číslo  201.  Je  to  zase  všední  vydání  kmenového 
časopisu ve všedním kabátě, které vytváříme sami, ale snad přesto bude aspoň 
trochu držet směr, kterým se časopis vydal vstříc již třetí stovce.

Na tomto místě ještě chci 
ještě  jednou  vyzdvihnout  pomoc 
těch z vás, kteří poslali své články 
do  dvoustovky  a 
přispěli tak k tomu, 
že se jubilejní číslo 
líbilo  snad  všem, 
kteří  se  na  jeho 
odhalení  přijeli 
podívat z blízka i z 
daleka...

Dvousté 
číslo  mělo  celých 
48 stránek.  Je  to 
opravdu  krásné 
množství 
příspěvků, které se 
v  něm  sešly. 
Bohužel  toto  číslo 
bude  o  mnoho 
chudší. 
Samozřejmě,  že 
každá  Březová 
kůra  nemusí  mít 
nutně čtyřicet, třicet nebo dvacet 
stran. Důležité ale je, aby (jak už 
jsem naznačil v jednom z článků 
ve  dvoustém  čísle)  se  v  něm 
odrážel  život  kmene  a  oddílu  za 
minulé  období.  Už  jen  proto, 

abyste třeba i vy sami, až jednou 
budete  starší  a  budete  v 
jednotlivých číslech listovat, mohli 

zavzpomínat  na 
akce,  družinový 
život  a  chvíle  v 
oddíle  prožité. 
Nebo aby ti, kdo 
budou  hledat 
historii  našeho 
kmene,  měli 
odkud čerpat své 
rozumy.  A  tuto 
historii  oddílu, 
který  vy  sami 
tvoříte  a  jehož 
jste členy, píšete 
vy  –  členové 
družin...  A  tak 
mi  tedy  zbývá 
jen  postesknout 
–  kde  jsou 
Koníci?  Žije 
družina 

nejmenších ještě? Kde jsou Vlci a 
jejich družinová aktivita? Sešli se 
aspoň jednou v minulém měsíci? 
Rádcové, zapomněli nebo nestihli 
jste dodat svůj  článek o činnosti 
družiny, v čele které jste!?

Ani jsem nepředpokládal,  že toto číslo by mělo mít závratné 
množství stránek, vždyť některé z akcí (jako 74. sněm s kláním rodů), 
které  se  v  listopadu  udály,  byly  součástí  minulého  čísla.  Přesto  to 
základní, co by mělo tvořit jádro každého čísla – článek o životě družin 
– dodal pouze rádce Medvědů Šmodrch... Bohužel jeho soubor se mi 
nepodařilo na mém počítači otevřít.
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Titulní stránka jubilejního 200. 
čísla BK



Jak  dopadlo  hlasování  nejlepšího  článku  ve  200.  čísle  
BK?

Jistě  jste  si  mnozí  všimli,  že  na  nástěnce,  která  byla  věnovaná 
dvoustému číslu při jejím odhalení (celou akci popisuje náčelník MIČKINIKWA na 
jiném místě), byla výzva pro ty, kteří chtějí dát hlas nejlepšímu článku. Hlasů se 
moc nesešlo, ale přesto z hlasování vzešel jeden vítěz – a to rádce Vlků Grizzly. 
Myslím, že jeho článek si skutečně bodovou prémii do listopadového hodnocení 
zaslouží – navrhuji prémii 30 bodů.

Těšili jste se na Táborový speciál? Bude pod stromečkem 
na vánoční besídce?

Nikoliv. Sešlo se mi jen pár článků, které 
mohou  doplnit  táborové  číslo,  ale  nenahradí  to 
nedůležitější  –  tábor  roku  2007  den  po  dni.  Co 
pomůže,  že  Řezi  dodala  článek  o  minitáboře 
Koníků, že Stopař a Grizzly popisují Yksuiapi a že 
„naše  spisovatelka“  Betty  poslala  svůj  článek, 
který v táborové soutěži zvítězil. To hlavní – život 
hlavního tábora už nikdo nezachytil... Je to škoda, 
protože si určitě někdo z vás něco během tábora 
zapisoval...

A tak mi asi nezbude, než tyto „drobky“, 
které mám, zařadit  do některých z řádných čísel 
Březové kůry jako přídavek.

V  tomto  čísle  najdete  kromě 
družinové  stránky  Medvědů  také  článek  o 
největší  šavanské  akci  měsíce  listopadu  – 
výstavě  časopisů,  odhalení  jubilejního  čísla 
BK  a  křestu  nové  knihy  legendárního 
Hiawathy.

Ohiyesa  vás  potěší  dalším  svým 
rozhovorem, tentokrát se Šmodrchem a také 
svým  článkem  o  jedné  z  listopadových 
výprav.

Také  přináším  slíbené  pokračování 
článku o způsobech lovu Indiánů.

A  samozřejmě  zde  najdete  i 
pokračování příběhu Indiána Černého Vlka.

Navíc  jsem pro vás připravil  několik 
otázek,  které  prověří  vaši  bystrost  při 

pročítání letošních čísel BK a do luštění hádanek se mohou tentokrát 
zapojit  i  naši  nejmenší  členové  z  řad  Koníků!  Rádkyně  Řezi  je  za 
případné úspěchy určitě ráda ocení!

Na závěr se připojím k přání hezkých Vánoc a všeho nejlepšího 
v novém roce 2009!!!

Šéfredaktor BK - MotŠéfredaktor BK - Mot
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Březová kůra se čte zkrátka 
všude!



Výprava do MohelniceVýprava do Mohelnice
Sobota 22.10.2008

Tak  tato  výprava  bylo 
naplánována  původně do České Třebové, 
avšak  z pátku  na  sobotu  nasněžilo  tolik 
sněhu,  že  musel  být  původní  plán 
změněn.  Místo  do  České  Třebové  kde 
jsme měli naplánovanou  prohlídku místní 
krajinné rezervace a následnou návštěvou 
bazénu, jsme odjeli do Mohelnice, kde je 
bazén taktéž.

Na vlakovém nádraží se nás sešlo celkem dost i přes mé oček 
ávání, neboť kdo mohl tak byl nemocen. Vyčkali jsme na autobus jímž 
jsme odjeli do Mohelnice. Zde jsme se odebrali na místní bazén. Betty, 
která  byla  po  nemoci  nás  opustila  a  počkala  s Mičkinikwou  v místní 
bufetu. Ostatní se převlékly do plavek a šinuly si to do vody. Jedinou 

výjimkou byl Javor, který prohlásil  že se bude 
plovit  v bazénku pro  menší.  Zde  jsme i  poté 
udělali  společné  foto,  to  se  však  nelíbilo 
plavčíkovi, který nás vyhnal s tím že je bazének 
do osmy, nás sice bylo sedm, ale stejně jsme 
museli odejít.

Vrátili  jsme  se  tedy  do  bazénu,  kde 
jsme  uspořádali  kohoutí  závody,  při  nichž  si 
téměř každý lokl místní pramenité vody. Grizzly 
se Šmodrchem-
se  mezitím 
odebrali  do 
páry  a  ostatní 

se vrhly a plnění Orlích per. 
Komančovi se podařilo splnit jedno Orlí 
pero  a  Danovi  rovnou  tři,  dokonce  i 
Radek splnil limity na pár Orlích per, ale 
zatím si  je  nemůže uznat,  neboť ještě 
není  bojovníkem kmene.  Po  plnění  OP 
jsem byl nucen všechny vyhnat z bazénu, protože se některým nechtělo 
ven, avšak náš pobyt pro bazén byl u konce.
Zbývalo se jen usušit, obléct, vyzvednout Betty s Mičkinikwou, kteří se 
mezitím  co  my jsme byli  v bazénu  věnovali  OP  a  odejít  na  vlakové 
nádraží. Zde co jsme čekali na zpožděný vlak snad už stojí za zmínku že 
si Javor velice oblíbil jednu kočku s kterou se podělil o svačinu..
Jinak na závěr proběhla v Zábřeze menší
Koulovaná po níž nikdo nezůstal suchý.

OhiyesaOhiyesa
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Křest knihy a 200. čísla BřezovéKřest knihy a 200. čísla Březové  
kůrykůry

Poslední  velká  šavanská  akce  pro  veřejnost  (která  se  konala 
30. listopadu 2008) je za námi a po právu 
se  zařadila  mezi  takové  akce,  které 
utvářejí jeden z pohledů na náš kmen a 
dokazují,  že  chceme také  něco  dávat  a 
být ukazatelem dalších cest.

Touto  poslední  akcí  byl  právě 
Křest  knihy  a  200.  čísla  BK,  které 
provázela  velká  výstava  časopisů  z 
okresu Šumperk.

Kdo  se  akce  účastnil  –  náčelník 
Mičkinikwa,  dále  za  RAPO  –  Tahoanah, 
Wyoming  a  Dráček,  starší  bojovníci 
Stopař, Waope, Barry, Mot, dále Koníci – 
Marek, Evik, Adam, Holub, Katka, Řezi, za 
Vlky pak Grizzly, Top, Dušan, Erik, Patrik, 
Javor  a  za  Medvědy  Šmodrch, 
Betty,Lišák, Dan, Komanč, Radek. A jako 
hosté  se  přišli  podívat  Sokol,  Tarzan  a 
Netopýr. 

Jelikož jsem akci připravoval, tak 
vám ji mohu zasvěceně přiblížit. Samotná 
příprava  nástěnek  trvala  14 dní  a  bylo 
potřeba špendlíků asi za 400 korun; bylo 
zakoupeno  32 tabel  na  vystavované 
časopisy.  Do  budoucna  se  jistě  ještě 
mnohokrát využijí – první zapůjčení mají 
už  domluveno  třeba  zábřežské  Žáby  na 
své oddílové narozeniny.

Už v pátek  večer  se  sešla  parta 
správných  pomocníků  a  nosila  stoly  do 
auly.  V  sobotu  –  díky  firmě  Vedak  – 
dorazila  i  tabla.  Nedělní  ráno  bylo  ve 
znamení budování výstavy a to nám šlo 
již  velmi  rychle.  Tady  bych  ocenil 
celkovou  aktivitu  rádců  Grizzlyho  a 
Šmodrcha,  ale  také  Radka,  Dana  a 
dalších.
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Hiawatha, Mičkinikwa a 
Tahoanah - křest Hiawathovy 

nové knihy

Mot předává ocenění 
šéfredaktorům BK (zleva Waope, 

Sokol, Datel)



Velkou  pomoc  jsme  také 
dostali ze strany paní Hetclové, která 
hradila velký raut – občerstvení, které 
měla velmi  pěkně připraveno.  Nutno 
poznamenat,  že  ji  paní  Vítková  a 
Bitnerová nene chaly ve štichu.

Rádkyně  Koníků  –  Řezi  se  v 
rámci  akce  postarala  o  malování 
indiánských  mandal,  přičemž  se 
ukázal jako šikovný Javor z rodu Vlků.

Samotný průběh slavnostního 
křtu  natočila  zábřežská  kabelová 
televize  a  vše  uváděla  dvojice 
Mičkinikwa  a  Tahoanah.  Sachem 
Hiawatha  se  zde  vyznal,  že  právě 
Šavany  považuje  za  pokračovatele 
svého  oddílu  Neskenon.  Byl  mu 
předán korálkovaný wampum.

Dvousté  číslo  Březové  kůry 
pak  uvedl  bojovník  Mot  a  pár  slov 
pronesl  také  Milan Kratochvíl.  Byli 
oceněni  všichni  šéfredaktoři 
BK  v  její  historii  a  Březová 
kůra  zde  vyšla  v  65 kusech, 
na  780 barevných 
oboustranných listech, což se 
podařilo  díky  neskutečné 
pomoci  našeho  nového 
sponzora a firmy Vedak.

Na závěr  došlo k pře-
dání  Břehových  lístků,  které 
obdrželi  Tahoanah 
(4. stupeň),  a  Šmodrch 
s Grizzlym (1. stupeň).

Akce  byla  zakončena  v  16 hodin  a  z  mého  pohledu  mohu 
prohlásit, že byla docela zdařilá.

Náčelník MIČKINIKWANáčelník MIČKINIKWA
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Legendární Hiawatha z Neskenonu 
při besídce o junáckém ekumenismu

Udělování Březových lístků



Exkluzivní rozhovor!Exkluzivní rozhovor!
Tento měsíc Vám bude představen jeden z pilířů rodu Medvědů jímž je 

Šmodrch!!!  Jinak  mimochodem,  rozhovor  byl  veden  v klubovně  při  příjemné 
teplotě, příjemného posezení, avšak bez jakéhokoliv občerstvení.

Redaktor: Jak se jmenuješ mladý pane? 
Šmodrch: Luboš Grund 
Redaktor: Ok, co družina, zlobí?
Šmodrch: Ale ne, všichni jsou fajn.. 
Redaktor: Když kouknu na vaši nástěnku 

tak by mě zajímalo…
Šmodrch: Jó, to je dilema. Jinak se o nástěnku 

starám s Betty, ale musím si promyslet  
budoucnost naší nástěnky.

Redaktor: Hm, pěkně neurčitá odpověď. Co 
pěkného plánujete za scénku na 
Vánoční nadílku?     

Šmodrch: Nic neprozradím, ale bude to stát za to.
Redaktor: Ta to jsem zvědav co to bude, jinak co si myslíš o zrušení 

poplatků u lékaře?
Šmodrch: Tak to je rozporuplné téma, jen to přihraje ČSSD více voličů  ke 

škodě státu po stránce financování nemocnic.
Redaktor: A teď trochu z kmenové činnosti, chodíš radši v pátek na lakros 

či florball?
Šmodrch: Rád hraji oba sporty, ale radši mám florball.
Redaktor: Kam by ses letos mrkl na tábor?
Šmodrch: Někam kde jsme ještě nebyli, třeba na Vysočinu, tam se mi totiž 

líbí.
Redaktor: Protože jsi jistě letos zlobil tak tě určitě navštívil čert 

s Mikulášem, že?
Šmodrch: Kdepak, nebyl u nás
Redaktor: Jak překvapující… a teď trochu bokem, jmenuj mi své oblíbené 

filmy z těchto žánrů: Fantasy, Akční, Pohádka.
Šmodrch: Takže určitě Pán Prstenů, Alien vs Predator a Mrazík.
Redaktor: Fajn, a teď má poslední otázka, máš přítelkyni?
Šmodrch: ( V tuto chvíli je velice zmaten a nejistý co říci..pozn. 

redaktora )
Redaktor: Ok, už tě nebudu mučit. Jinak díky za rozhovor..
Šmodrch: Není zač...

Za tiskově-komunikativní centrum OhiyesaZa tiskově-komunikativní centrum Ohiyesa
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Tak toto je Šmodrch 
jako malinký a 

roztomilý chlapeček



Jak Severoameričtí Indiáni loviliJak Severoameričtí Indiáni lovili
(pokračování z minulého čísla)(pokračování z minulého čísla)

Obvyklým jídlem na Velkých Pláních byl pemmican, vyráběný ze 
sušeného bizoního masa, rozemletého na prášek a smíchaného s tu-
kem, morkem a s lesními plody. Pemmican se často připravoval v podo-
bě klobás, přičemž se využíval bizoní žaludek a střeva. Tento pokrm byl 
mimořádně výživnou náhradou jídla a zajímavostí je, že mohl být skla-
dován i několik let.

Z nejhrubší kůže (z místa „v kohoutku“) se vyráběly ochranné 
štíty. Oblečení, mokasíny nebo přikrývky se získávaly z naopak nejjem-
nější kůže. Z kostí se vyráběly lopaty, tomahawky, z žeber pak kostry 
na kanoe a lebky se upravovaly jako nádoby. Větší kosti se přelámaly a 
morek z nich se využíval k výrobě pemmicanu, z menších kostí se zho-
tovovaly hroty na šípy a oštěpy.

Čelenky  šamanů  či  nejstatečnějších  bojovníků  zdobily  bizoní 
rohy. Kromě toho se rohy používaly k výrobě luků nebo jako úložná 
pouzdra pro obřadní předměty, například pro uložení bylinek léčitele – 
šamana. Mozek se také využíval, a to v kosmetice na jemnou pleť, z 
vařených kopyt se vyráběl klíh na zpevnění štítů, ocas se zase dal vý-
hodně použít pro odhánění much. Sušený bizoní hnůj se také využíval – 
sloužil jako palivo na oheň.

V  jižní  Californii  žily  kmeny  hovořící 
jazykem Hokan. Byly to kmeny Tipaï,  Luiseno a 
Chumasch. Z nich právě Chumaschové byli vyni-
kající rybáři, kteří lovili ryby, ale i delfíny, tuleně 
a také mořské vydry.

Lovci kmene Chumasch cestovali v jedno-
duchých  dřevěných  člunech  nazývaných  „pi-
rogues“  (pirogy).  Tři  až  čtyři  muži  dokázali 
pomocí harpuny z tohoto člunu ulovit kořist, nebo 
chytit rybu do pasti ze sítí,  které byly utkané z 
mořských řas. V hlubokých vodách používali  ry-
báři  jedovaté  rostliny,  aby  pomocí  jejich  to-
xických látek ryby znehybnili a pak je jednoduší z 
vody „vysbírali“.

V oblasti Columbijské Plošiny lovili rybáři 
jiným způsobem. K lovu si pečlivě vyhlédli místa, 
kam se hejna každoročně vracela, aby se tu ryby 
třely. Lovci si vyznačili nejužší místa pomocí ka-
menů a bílých oblázků, aby mohli dobře sledovat 
nenápadný třpyt lososa plujícího proti proudu. V 
některých oblastech zřizovali rybáři dřevěné hráze.
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Bojovník kmene 
Chumasch



Některé druhy lososů obývají 
řeky Tichomořského pobřeží. 
Chinoocký losos neboli  losos 
královský  je  jedním  z  nej-
rozšířenějších druhů. Je vel-
mi  oblíbený  mezi  rybáři 
zrovna  tak,  jako  losos  so-
ckeye, čili losos červený a lo-
sos  coho  neboli  losos 
stříbrný.

Zatímco prérijní Indiáni lovili pro obživu i pro suroviny bizony, 
indiánské kmeny Severu – Inuité – získávali k obživě a také jako zdroj 
surovin (kůže, tuk, kosti) tuleně. Nejdůležitější úlohou lovců, kteří se v 
zimě vraceli do svých starých známých zátok, bylo zřídit  v ledu díry, 
kde se tuleň bude v pravidelných intervalech vynořovat, aby se nadechl. 
Lovci stopovali tuleně za pomocí psů, kteří měli výborný čich a navíc jim 
pomáhali tahat sáně. Během léta používali Inuité z pobřeží Aljašky a 
Labradoru kajaky a z nich lovili mrože. Kajaky byly úzké, dlouhé, malé, 
kánoím podobné čluny pokryté tulení kůží.

Tuleně  můžeme 
nalézt  po  celé  arktické  ob-
lasti od Aljašky až po Labra-
dor  a  Newfoundland.  Tuleň 
se dokáže potopit pod hladi-
nu na dobu více než dvaceti 
minut,  ale  obyčejně  se  vy-
nořuje  každých  pět  minut 
otvory v ledu, aby se znovu 
nadechl.

Lovci  se  však  vydávali  i  dále  na 
otevřené moře, aby lovili vorvaně, narvaly 
a  sviňuchy.  Tento  lov  se  však  neobešel 
bez větší  loďky  zvané umiak.  Umiak byl 
člun dlouhý asi 10 metrů a byl vyrobený z 
velrybí kosti nebo z kůže. Inuité na nich 
pluli ve skupině 40 až 50 lidí, včetně dětí 
a asi 15 zkušených lovců. Neměli žádného 
náčelníka  –  celý  lov  si  bral  na  starost 
lovec ze všech nejzkušenější.
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Nebyla  to  však  jen  velká  zvířata,  která  Indiáni  všech  koutů 
Ameriky lovili. I menší úlovky poskytovaly Indiánům obživu – veverky 
čipmankové, zajíc tmavoocasý – blacktail, mořské vydry, bobři, antilopa 
vidlorohá, sob karibu, ovce tlustorohá, medvědi, jelen viržinský, jelen 
wapiti, dále pak různí ptáci jako kachny, husy, tetřívek kanadský, kro-
can a další.

Aby  lovci  navnadili  a 
nalákali stěhovavé ptáky k odpo-
činku, vyráběli návnady ze dřeva, 
na které potom lovili ptáky pomo-
cí šípů nebo je lapali do pastí...

(Příště  si  připomeneme,  že  ani  Indiáni  nebyli  živi  jen  z  masa 
získávaného ze  zvířat,  ale  že  dokázali  nejen sbírat  a  využívat,  ale  i 
pěstovat nejrůznější rostliny pro svoji obživu.)

Podle knihy „Atlas of Indians of North America, Gilbert Legay“ pro BK 
zpracoval

MotMot
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Stránka hádanek pro naše Koníky –Stránka hádanek pro naše Koníky –  
bystré hlavičkybystré hlavičky

Koníci, je tu pro vás jedna stránečka s hádankami. Můžete se do toho 
dát  sami  spolu  s  rodiči  anebo  společně  na  některé  ze  schůzek  pod 
vedením Řezi.  Za každou úspěšně vyřešenou hádanku vás jistě vaše 
milá Řezi ocení hezkou odměnou...

Tak s chutí do toho!

1.
Copak  se  vám  na 
tomto  obrázku  asi 
nelíbí? Najdete tam co 
nejvíc  věcí,  které  se 
nedělají?

2.
Poznáte, co je to za zvíře? Napovím 
vám, že žije v horách...

3.
Jakému  zvířátku  asi  patří  tento  stín? 
Napovím, že nosil. Žije i u nás v lesích.

MotMot
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Fotostránka z listopadových akcíFotostránka z listopadových akcí
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Ještě jedna fotka ze 74. sněmu
Na bazéně v Mohelnici - Javor, Topa 

a Radek

Oslava 200. čísla BK - Mot předává 
ocenění Betty a Šmodrchovi za 

příspěvek do dvoustovky

Výstava časopisů v DDM - hosté

Hiawatha a Tahoanah - křest 
nové kniha a beseda



        Černý Vlk – Lov v Bílém pohoříČerný Vlk – Lov v Bílém pohoří
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Pro BK připravil TuwanakhaPro BK připravil Tuwanakha
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